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     This lectionary cycle we have skipped most of Jospeh’s story. Last week we heard that in an 
act of great compassion, Joseph’s ten brothers—with the possible exception of the oldest, 
decided not to commit fratricide and instead decided to sell him into slavery. “Let’s not harm 
him,” they said, “because he is our brother. He is family.” So they sold him instead for twenty 
pieces of silver. So we ask, is it fair? Of course not! I had two older brothers when I was a child. 
Mostly they ignored me, a silly little girl who played with dolls. But if I was was ever in a tough 
situation, they always protected me.    
     There are seven more chapters in Genesis that tell the story of Joseph and the parallel story 
of his brothers before we get to the chapter we heard today. A lot happened, much of it 
seemingly unfair, but also the stuff of life—marriages, births and death. Some of it seems the 
stuff of a salacious telenovela. (Think Judah and Tamar, to name just two.) Joseph was sold to 
Pharaoh’s chief officer and given a good job. But due to circumstances beyond his control, 
Joseph ended up in prison, where he survived because he earned the favor of the prison’s 
commissioner, “because the Lord was with him and made everything he did successful,” 
(Genesis 41: 23). That was God’s mercy, but Joseph remained imprisoned through no fault of 
his own. It that fair? God continued to help Joseph. After several more years in prison, Joseph 
was called to an audience in front of Pharaoh, where he successfully interpreted Pharaoh’s 
dream. Joseph gave all credit to God, and he was given command over the whole of Egypt 
because of his wisdom. It is wise to give our praise to God! Under his direction, Egypt was 
saved from a devastating famine, which is what brought Joseph’s brothers back into the picture. 
They travelled to Egypt to buy grain to fend off starvation. Is famine—the lack of food security—
fair to anyone? There was a lot of drama between Joseph and his brothers, but it led up to the 
portion of the story we heard this morning. Part of the drama included the brothers’ 
demonstration of their great care of their youngest brother, Benjamin. They had repented of their 
earlier brutal actions, and Joseph responded with complete forgiveness, saying that all of it was 
part of God’s plan. 
     Can you imagine? Being sold, enslaved, falsely accused, imprisoned for years, and then 
giving God praise for sending him to this ordeal in order to save the lives of his family, and then 
offering complete and total forgiveness to those who were instrumental in causing all the trouble
—would I have been able to do that? Discipleship Ministries puts it this way, “This forgiveness 
thing sounds wonderful in the abstract, but almost offensive in reality. Don’t you think they 
deserved a little more punishment than they got? Don’t you think they should pay for their 
crimes? How can they get off so easily and we all feel ok with that? Is that fair?”  Joseph was 1

able to endure all that happened to him because he never wavered in his complete trust in God, 
and in the end he was able to give all the credit to God. 
     In last week’s Gospel lesson Jesus revealed his divinity to his frightened disciples by walking 
on water, defying the battering of wind and waves, and finally saving Peter and calming the 
storm as they both got into the boat. We talked about how Jesus is no ordinary friend, and how, 
after I discovered that, I struggled with some of the things he said. Today’s Gospel lesson 
includes one of the sayings of Jesus I have found difficult. Matthew’s 15th chapter begins with a 
debate between what is considered clean versus what is considered unclean. Legal experts had 
approached Jesus to question why his disciples did not obey the elders’ rules about ritual 
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purification. These rules were part of oral tradition rather than from Torah, and Jesus told told 
those questioning him that following God’s laws is more important than following oral tradition. 
Although tradition can be meaningful and important in private and corporate ministry, when it is 
misused it can become burdensome and a means of classism and exclusion. People who are 
part of the dominant culture might find religious traditions normative and easy, while others who 
are marginalized will not. Jesus taught that following strict dogma is not what God calls us to, it 
is what is in our hearts that God sees. The sins that Jesus lists “evil thoughts, murders, adultery, 
sexual sins, thefts, false testimonies, and insults,” are harmful actions toward others that Jesus 
preaches against in the Sermon on the Mount. After Jesus teaches the confused disciples what 
he meant by the parable, he travels to the regions of Tyre and Sidon. 
     This is the part of the story with which I have long struggled. Through the years and with the 
help of others I have come to a better understanding, but I am still shocked by Jesus’ sharp 
words to a woman who was begging for help for her daughter. As one theologian put it, “The 
incident raises deep questions about prejudice, divine election, and the limits of God’s mercy.”  2

The woman’s status as a non-Jew is complicated by her description as a Canaanite, a race of 
people excluded because of their idol-worship. But she calls out for mercy, not fairness, and she 
calls Jesus “Son of David,” evidently aware of his reputation as both a healer and Messiah. 
Jesus does not respond. Undeterred by his indifference, the desperate woman keeps shouting 
for mercy. She doesn’t object to the fact that God will show mercy to the “chosen” people of 
Israel, but she also believes what Moses heard in Exodus 33, that God will show mercy on 
whom God has decided to show mercy. She is convinced that God’s mercy is large enough to 
extend to herself and her daughter. Jesus seems delighted by her arguments that show great 
faith, and he grants her request, despite the disciples’ desire to dismiss her.
     It was a member of this congregation who encouraged me to like this scripture at least a little 
better. Liz Bewley said she likes this scripture for two reasons. First it shows that Jesus is truly 
human. There is not much in the Bible about Jesus before his baptism, but the second chapter 
of Luke tells us Jesus “grew and became strong, filled with wisdom, and the favor of God was 
upon him.” Wise as he was, he was still open to learning new things. In addition, Jesus learned 
this lesson from a woman, perhaps teaching the disciples to resist patriarchy.
    There are multiple lessons in there for all of us. First, fairness has little to do with mercy, but 
mercy is a quality of true justice. William Shakespeare was right when he wrote, “The quality of 
mercy is not strained,”  meaning that mercy must be freely given; one cannot be forced into it by 3

someone else. Perhaps most importantly, although differences in culture, in experience, in 
opinion are real, they need not confine us to think we are right and those with whom we 
disagree must therefore be wrong. Listening to one another is part of the human growth 
process. Jesus teaches us to be fully human, open to learning new ways, open to mercy freely 
given. That is the way to love others as Jesus loves us. Is that fair?
     Thanks be to God.
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"¿Es justo?" Génesis 45: 1-15
20 de agosto de 2023 Mateo 15: 10-28
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      Este ciclo de leccionario nos hemos saltado la mayor parte de la historia de José. La 
semana pasada escuchamos que en un acto de gran compasión, los diez hermanos de José, 
con la posible excepción del mayor, decidieron no cometer fratricidio y, en cambio, decidieron 
venderlo como esclavo. “No le hagamos daño”, dijeron, “porque es nuestro hermano. Él es 
familia. Entonces lo vendieron en cambio por veinte piezas de plata. Entonces nos 
preguntamos, ¿es justo? ¡Por supuesto que no! Yo tenía dos hermanos mayores cuando yo era 
un niño. En su mayoría me ignoraron, una niña tonta que jugaba con muñecas. Pero si alguna 
vez me encontraba en una situación difícil, siempre me protegían.
      Hay siete capítulos más en Génesis que cuentan la historia de José y la historia paralela de 
sus hermanos antes de llegar al capítulo que escuchamos hoy. Sucedieron muchas cosas, 
muchas de ellas aparentemente injustas, pero también cosas de la vida: matrimonios, 
nacimientos y muertes. Algunas de ellas parecen el material de una telenovela lasciva. (Piense 
en Judá y Tamar, por nombrar solo dos). José fue vendido al oficial principal de Faraón y se le 
dio un buen trabajo. Pero por circunstancias ajenas a su voluntad, José terminó en la cárcel, 
donde sobrevivió porque se ganó el favor del comisario de la prisión, “porque el Señor estaba 
con él, y hacía prosperar todo lo que hacía” (Génesis 41:23). Esa fue la misericordia de Dios, 
pero José permaneció encarcelado por causas ajenas a él. ¿Es tan justo? Dios continuó 
ayudando a José. Después de varios años más en prisión, José fue llamado a una audiencia 
frente a Faraón, donde interpretó con éxito el sueño de Faraón. José le dio todo el crédito a 
Dios, y se le dio el mando sobre todo Egipto debido a su sabiduría. ¡Es sabio dar nuestra 
alabanza a Dios! Bajo su dirección, Egipto se salvó de una hambruna devastadora, que es lo 
que hizo que los hermanos de José volvieran a estar en escena. Viajaron a Egipto para 
comprar grano para evitar el hambre. ¿Es la hambruna, la falta de seguridad alimentaria, justa 
para alguien? Hubo mucho drama entre José y sus hermanos, pero condujo a la parte de la 
historia que escuchamos esta mañana. Parte del drama incluyó la demostración de los 
hermanos de su gran cuidado por su hermano menor, Benjamín. Se habían arrepentido de sus 
brutales acciones anteriores, y José respondió con perdón total, diciendo que todo era parte del 
plan de Dios.
      ¿Puedes imaginar? Ser vendido, esclavizado, acusado falsamente, encarcelado durante 
años, y luego alabar a Dios por enviarlo a esta terrible experiencia para salvar la vida de su 
familia, y luego ofrecer un perdón completo y total a aquellos que fueron instrumentales en 
causar todo el problema. —¿Habría sido capaz de hacer eso? Discipleship Ministries lo 
expresa de esta manera: “Esto del perdón suena maravilloso en abstracto, pero casi ofensivo 
en realidad. ¿No crees que merecían un poco más de castigo del que recibieron? ¿No crees 
que deberían pagar por sus crímenes? ¿Cómo pueden salir tan fácilmente y todos nos 
sentimos bien con eso? ¿Es eso justo?" José pudo soportar todo lo que le pasó porque nunca 
vaciló en su completa confianza en Dios, y al final pudo darle todo el crédito a Dios.
     En la lección del Evangelio de la semana pasada, Jesús reveló su divinidad a sus asustados 
discípulos al caminar sobre el agua, desafiando el embate del viento y las olas, y finalmente 
salvando a Pedro y calmando la tormenta cuando ambos subieron a la barca. Hablamos sobre 
cómo Jesús no es un amigo común y cómo, después de descubrir eso, luché con algunas de 
las cosas que dijo. La lección del Evangelio de hoy incluye uno de los dichos de Jesús que he 
encontrado difícil. El capítulo 15 de Mateo comienza con un debate entre lo que se considera 
limpio y lo que se considera impuro. Los expertos legales se habían acercado a Jesús para 
preguntarle por qué sus discípulos no obedecían las reglas de los ancianos sobre la 



purificación ritual. Estas reglas eran parte de la tradición oral más que de la Torá, y Jesús les 
dijo a quienes le preguntaron que seguir las leyes de Dios es más importante que seguir la 
tradición oral. Aunque la tradición puede ser significativa e importante en el ministerio privado y 
corporativo, cuando se usa mal puede volverse una carga y un medio de clasismo y exclusión. 
Las personas que son parte de la cultura dominante pueden encontrar las tradiciones religiosas 
normativas y fáciles, mientras que otros que están marginados no lo harán. Jesús enseñó que 
seguir un dogma estricto no es a lo que Dios nos llama, es lo que está en nuestros corazones 
que Dios ve. Los pecados que Jesús enumera "malos pensamientos, homicidios, adulterio, 
pecados sexuales, hurtos, falsos testimonios e insultos", son acciones dañinas hacia los demás 
contra las que Jesús predica en el Sermón del Monte. Después de que Jesús les enseña a los 
confusos discípulos lo que quiso decir con la parábola, viaja a las regiones de Tiro y Sidón.
      Esta es la parte de la historia con la que he luchado durante mucho tiempo. A través de los 
años y con la ayuda de otros, he llegado a un mejor entendimiento, pero todavía me 
sorprenden las duras palabras de Jesús a una mujer que suplicaba ayuda para su hija. Como 
dijo un teólogo: “El incidente plantea preguntas profundas sobre los prejuicios, la elección 
divina y los límites de la misericordia de Dios”. El estatus de la mujer como no judía se complica 
por su descripción como cananea, una raza de personas excluidas debido a su adoración de 
ídolos. Pero ella pide misericordia, no justicia, y llama a Jesús “Hijo de David”, evidentemente 
consciente de su reputación como sanador y Mesías. Jesús no responde. Sin inmutarse por su 
indiferencia, la mujer desesperada sigue gritando por piedad. Ella no objeta el hecho de que 
Dios mostrará misericordia al pueblo “elegido” de Israel, pero también cree lo que Moisés 
escuchó en Éxodo 33, que Dios mostrará misericordia de quien Dios ha decidido mostrar 
misericordia. Está convencida de que la misericordia de Dios es lo suficientemente grande 
como para extenderse a ella y a su hija. Jesús parece encantado con sus argumentos que 
muestran una gran fe, y le concede su pedido, a pesar del deseo de los discípulos de 
despedirla.
      Fue un miembro de esta congregación quien me animó a que me gustara esta escritura al 
menos un poco más. Liz Bewley dijo que le gusta esta escritura por dos razones. Primero 
muestra que Jesús es verdaderamente humano. No hay mucho en la Biblia acerca de Jesús 
antes de su bautismo, pero el segundo capítulo de Lucas nos dice que Jesús “crecía y se 
fortalecía, se llenaba de sabiduría, y el favor de Dios estaba con él”. Sabio como era, todavía 
estaba abierto a aprender cosas nuevas. Además, Jesús aprendió esta lección de una mujer, 
quizás enseñando a los discípulos a resistir el patriarcado.
     Hay múltiples lecciones allí para todos nosotros. Primero, la equidad tiene poco que ver con 
la misericordia, pero la misericordia es una cualidad de la verdadera justicia. William 
Shakespeare tenía razón cuando escribió: “La cualidad de la misericordia no se somete a 
tensión”, lo que significa que la misericordia debe darse libremente; nadie puede obligarlo a 
ello. Quizás lo más importante, aunque las diferencias en la cultura, en la experiencia, en la 
opinión son reales, no necesitan limitarnos a pensar que tenemos razón y que aquellos con 
quienes no estamos de acuerdo deben estar equivocados. Escucharse unos a otros es parte 
del proceso de crecimiento humano. Jesús nos enseña a ser plenamente humanos, abiertos a 
aprender nuevos caminos, abiertos a la misericordia dada gratuitamente. Esa es la manera de 
amar a los demás como Jesús nos ama. ¿Es eso justo?
      Gracias a Dios.


